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سرویس سیاسی-
برنامه محوری یکی از شــاخصه های دولت 
قوی به حساب می آید و التزام به برنامه و توجه 
به تجربه  گذشــتگان می تواند در پیاده سازی و 
سهولت اجرا تاثیرگذار باشد در عین حال مرام 
و مشیِ اخلاقی رئیس جمهور به عنوان نماد اراده 
ملت نیز راهگشا بوده و در مواقع بحرانی حکم 
مُسَــکّن و ضد درد دارد؛ به عنوان مثال حضور 
رئیس جمهور در میان مردمی که بر اثر سیل و 
زلزله آسیب دیده اند، موجب دلگرمی، التیام و 
امید شده و فضای ملتهبی را که آبستن نارضایتی 
است، تلطیف می کند و این رفتار بارها از شهید 
رئیســی قبل و بعد از تصدی ریاست جمهوری 

مشاهده شد.
التزام به برنامه مصوب در دولت شهید رئیسی 
تکلیفی است که منتخب مردم پیش از تصدی 
ریاست جمهوری برای خود تعیین کرده و بارها 
مدعی آن شده است اما تعهد به مرام این شهید 
وظیفه ای  است که از او انتظار می رود. بنابراین 

نگارنده لازم می داند گزیده ای از مرام و راه طی 
شده شهید رئیسی را یک بار دیگر یادآور شود.

شهید جمهور قبل از تصدی ریاست جمهوری
پیــش از اســتقرار در پاســتور و در کارزار 
انتخاباتی ۱۴۰۰ بارها مسئله نمایشی بودن این 
رفتار )حضور در میان مردم/مردمی بودن( مطرح 
و این اقدامــات از جانب مخالفین و منتقدین، 
ذیل عنوان سرمایه گذاری سیاسی، پوپولیسم، 
ایجاد پایگاه اجتماعی و »شو تبلیغاتی« تعریف 
 می شــد اما تداوم حضور در میان مردم پس از 
تصدی مقام ریاســت جمهوری نشــان داد که 
این مســئله یک مرام و البته وظیفه اســت که 
عده ای از انجــام آن کوتاهــی می کرده اند. به 
عبارتی این شــهید از سر وظیفه و آگاهی و با 
توجه به تاثیر حضــور در میان مردم در مواقع 
ضــرور و بحرانی ایــن راه و این مرام را انتخاب 
کرده و به مشــکلات آن نیز واقف بود. سخنان 
او در رقابت  های انتخاباتی ســال ۱۴۰۰ دلیلی 
بر این مدعاســت؛ او کــه در ۱۱ خرداد ۱۴۰۰ 

 برای ارائه برنامــه و صحبت درباره برنامه ها به 
شبکه۱ سیما دعوت شــده بود، به خوبی زوایا 
و ابعــاد درد و رنج مــردم را بیان کرد که خبر 
از دغدغه منــدی او در رفع مشــکلات می داد 
مشــکلاتی که به صورت مشاهده میدانی مورد 
رصد قرار گرفته و از این جهت برای آن شهید 
بزرگوار نسبت به کسانی که به خواندن گزارش 

اکتفا می کنند، ملموس تر بود.  
دلم آرام نگرفت

شــعار انتخاباتی شهید رئیسی در انتخابات 
ســال ۱۴۰۰، »دولــت مردمی، ایــران قوی« 
بود کــه با نگاهی به کارنامــه عملیاتی و مرام 
رئیس جمهور شهید می توان مدعی شد که این 
در حد یک شــعار باقی نمانــد و تا حد زیادی 
محقق شد. تجلی و نمود مردمی بودن در رفتار 
شهید رئیسی مشخص و نهادینه بود و این مرام 
قبل از تصدی مقام ریاســت جمهوری و بعد از 
آن بارها مشاهده شد و مورد توجه رسانه ها قرار 
گرفــت. به عنوان مثال می توان به حضور او در 

میان زلزله زدگان اشاره کرد، آن هم در دوره ای 
که این شهید مســئولیت اجرائی نداشت و در 

جایگاه نظارتی قرار داشت.
 زلزله »سی سخت« در بهمن ۱۳۹۹، درحالی 
رخ  داد که موج سوم بیماری »کرونا« در کشور 
شــایع شده بود و رئیس جمهور وقت )روحانی( 
که ایجاب می کرد در منطقه حضور داشته باشد، 
حتی برای افتتاح پروژه های نزدیک از دفتر خارج 
نشده و از طریق ویدئو کنفرانس روند افتتاح را 
دنبال می کرد و در چنین وضعیتی بود که شهید 
رئیسی به سی ســخت رفت و از نزدیک شاهد 

مشکلات و درد مردم بود.  
تاکید بر این مرام از چند جهت قابل بررسی 
و سزاوار توصیه است بدین شرح که حضور در 
میان مردم چند حســن داشــته و وجه افتراق 
جمهوری اسلامی با دیگر حکومت ها را مشخص 
می کند و به نوعی یک مزیت نسبی است. حسن 
اول اینکــه این موضوع مهر تاییدی بر عبارت و 
ادعای »انقلاب مردمی« است و در دولت شهید 

رئیسی تصدیق کننده شعار »دولت مردمی، ایران 
قوی« این دولت بود. 

حسن دیگر کاهش تلاطم و کنترل هیجانات 
در زمان التهاب است، یعنی مدیریت بستر ملتهب 
جامعه در مواقع بحران مانع کِشــت نا امیدی و 
فتنه  دشــمن در جامعه خواهد شــد و موجب 
کاهش شکاف میان دولت و ملت است. به بیانی 
دیگر، اگر مردم از لحاظ روحی و روانی احساس 
کنند که بلندپایه ترین مقام اجرائی کشور درد 
آنهــا را از نزدیــک دیده و لمس کرده اســیر 
نا امیدی نمی شــوند و این حضور، قطعا موجب 
افزایش قوت قلب و کاستن از بار روانی بر مردم 
مصیبت زده اســت، کما اینکه سدّ سدیدی بر 
نفرت پراکنی رسانه های غربی می شود. این مسئله 
در حوادثی همچون زلزله اندیکا )مهرماه ۱۴۰۰( 
و ســیل فیروزکوه )۱۴۰۱( و ســیل سیستان 
 و بلوچســتان )اســفند ۱۴۰۲( قابل مشاهده 

بود.
علاوه  بر نفس حضور، یکی از عوامل دیگری 

که موجب احساس نزدیکی با مسئولین می شود  
ادبیاتی است که یک مسئول با مردم مصیبت زده 

دارد.
حضور شهید رئیسی به عنوان رئیس جمهور 
وقــت در میان مردم ســیل زده سیســتان و 
بلوچستان دراســفندماه سال گذشته )۱۴۰۲( 
و استفاده از ادبیات صحیح موجب قوت قلب و 
کاهش درد مردم از لحاظ روانی شد. او با حضور 
در میان مردم سیستان گفت: »]وقتی  که سیل 
آمد[ من در سفر الجزایر بودم، اجلاس بود آنجا، 
خبر را شنیدم ]و[ دیدم آقای استاندار و دوستان 
ما در منطقه حضور دارند اما درعین حال وزیر 
کشور را خواســتم که سریع در منطقه حضور 
پیدا کند، به من هم خبر دادند که ایشان آمده، 
کارهای اولیه انجام شده، اما در طول این چند 
روزی که گذشت احساس کردم باید خودم بیایم 

به منطقه، یعنی دلم آرام نشد«
در سیل فیروزکوه نیز با ادبیاتی مشابه خطاب 
به مردم گفت: »من هم خبرها راشنیدم منتهای 

مراتب دلم وانایستاد که فقط به شنیدن اخبار 
]اکتفا کنم[، چون اخبار را هم خاص می شنیدم 
و هم اخبار عمومی ]از طریق رسانه ها[، با آقای 
منصوری هم دیشب ساعت ۳ نصف شب تماس 
گرفتم و گفتم آخرین وضعیت را به من گزارش 
کنید، آقای وزیر کشور گزارش داد، آقای معاون 
اول گــزارش داد اما من به نظرم آمد که خودم 

باید بیایم«
حضــور در میدان و رصد وقایع از نزدیک با 
گزارش خوانی و خبرگیری کاملا متفاوت است. 
یکی لمس وقایع را به دنبال دارد و دیگری متکی 
بر شنیده هاست، و تفاوت است میان شنیدن و 
دیدن، یعنی داده های به دست آمده، اقدام برای 
رفع مشکل و نتیجه به دســت آمده وابسته به 
آگاهی اولیه است، که پیشنهاد می شود حضوری 
و با مشــاهده میدانی دریافت شــود. اشراف به 
موضــوع و آگاهی از مســائل و مصائب حضور 
در صحنــه را می طلبد و با دریافت اخبار واصله 
نمی توان موضوع را به طور جامع بررسی کرد. لذا 
تفاوت بنیادین و اساسی، میان کسی که »دلش 
آرام نمی گیرد« و کسی که »صبح شنبه خبردار« 
می شــود، وجود دارد و این رئیس جمهور است 
که راه پیش رو را برای همیشه ترسیم می کند.

عــلاوه  بر ویژگی های بارزی که ذکر شــد، 
رئیس جمهور شهید به ساده زیستی و پرهیز از 
اشــرافی گرایی شهره و در مرزبندی با دشمنان 
صریح بود. همچنین ولایتمداری، روحیه جهادی، 
نقد پذیــری، جوان گرایی، صداقــت با مردم و 
شفافیت با اهالی رسانه از خصوصیات مشهود و 
غیرقابل انکار این شهید بزرگوار است که پیش 
از ریاست جمهوری نیز در رفتار او نهادینه بود. 
مخالفت با دستاورد سازی و کارنامه دروغین و 
بزرگنمایی عملکرد نیز خط مشــی رسانه ای او 
بود. به شکلی که عملکرد و دستاورد این شهید 
تا قبل از شــهادت کمتر از جانب رسانه ها مورد 

پوشش قرار می گرفت.   

 اشاره: می توان گفت روح و جوهره کلام 
رئیس مجلس، مصداق بارز توصیه مهم رهبر 
معظم انقلاب مبنی بر لزوم تبدیل رفتارهای 
رقابتی به هنجارهای رفاقتی اســت. البته 
که جز این هم نباید باشــد چرا که باز هم 
به فرموده رهبر انقــلاب در دیدار اخیر با 
نمایندگان مجلس، موفقیت آقای پزشکیان، 
می خوانید  آنچــه  اســت.  همه  موفقیت 
بخش های مهمی از متن گفت وگوی تفصیلی 
محمدباقر  با     KHAMENEI.IR رسانه
قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی است.

***
عرض ســلام و ادب خدمت شما جناب 
آقای دکتر قالیباف. در دیدار اخیر شــما و 
نماینــدگان محترم مجلس با رهبر انقلاب، 
معظم له بر همکاری و تعامل سازنده مجلس 
با دولت آینده و رئیس جمهور منتخب تأکید 
و جنابعالی  اسلامی  کردند. مجلس شورای 
به عنوان رئیس مجلــس دوازدهم برای این 
موضوع چه تدابیری و برنامه ای را در دستور 

کار خودش دارد؟
 بســم الله الرّحمن الرّحیم. عرض سلام دارم 
خدمت مخاطبان عزیــز. یکی از موضوعات مهمّ 
امروز برای کشور و به ویژه برای مردم عزیزمان این 
است که دولت جدید ـ دولت چهاردهم ـ و مجلس 
جدید ـ مجلس دوازدهم ـ برای کار مردم و زندگی 
مــردم چه برنامه ای دارند. به خاطر حادثه ی تلخ 
شهادت شهید رئیسی و همراهان ایشان، تشکیل 
دولت و مجلس همزمان شد. در گذشته، بین دولت 
و مجلس دو سال فاصله بود ـ البتّه معایبی داشت و 
 محاسنی که من نمی خواهم وارد این بحث بشوم ـ 
ولی الان مجلس دوازدهــم در هفتم خرداد کار 
خودش را آغاز کرده و دولت هم در ابتدای مردادماه 
در این هفته، با مراسم  تنفیذ رهبر معظم انقلاب 
و نیز پس از مراحل قانونی، کار رسمی خودش را 

شروع خواهد کرد.
یک ویژگی منحصربه فردی که وجود دارد این 
اســت که تصویب برنامه ی پنجساله ی هفتم که 
امسال سال اوّلش است، همزمان شده با سال اوّل 
مجلس و سال اوّل دولت چهاردهم؛ یعنی حاکی 
از یک انســجام در زمان و در محتوا است. به چه 
معنا؟ به معنایی که ما یک برنامه ی پنجســاله ای 
در پیش داریم که این برنامه تصویب و ابلاغ شده 
و در تعامــلات دولت و مجلس و همه ی نهادهای 
دیگر، امروز مهم ترین سند و عالی ترین سندی که 
در اختیار است و باید انجام بشود، برنامه ی هفتم 
است که منطبق با سیاست های کلان ابلاغی رهبر 
انقلاب است و در مجمع تشخیص مصلحت وضع 
و تصویب شده و توسّط حضرت آقا اصلاح صورت 
گرفته، ابلاغ شده و مبنای کار است؛ لذا اگر حرف از 
همکاری و تعامل می زنیم، طبیعتاً مهم ترین بحث 
این است که ما بر محور یک برنامه ی مشخّص و 
مصوّبی حرکت کنیم که امروز برنامه ی هفتم است.
خب این ویژگی هم وجود دارد که رئیس جمهور 
منتخب، جناب آقای دکتر پزشکیان، چهار دوره 
در مجلس بودند و دوره ی پنجم را هم داشــتند 
آغاز می کردند، خود ایشان هم در تهیّه و تنظیم 
برنامه ی هفتــم دخیل بودنــد، مخصوصاً عضو 
کمیته ی مربوط به بهداشــت و درمان بودند؛ لذا، 
هم آشنایی نزدیک با مجلس دارند، هم سابقه ی 
وزارت در دولت دارند، هم سابقه در تهیّه ی برنامه. 
همه ی این ها فرصت های مناســبی است که یک 
هماهنگی خوب بین دولت و مجلس ایجاد شود و 

برای این کار تعامل داشته باشند.
حالا این جا این سؤال پیش می آید که آیا واقعاً 
خود ایــن به تنهائی کفایت می کند؟ من معتقدم 
این لازم اســت، ولی کافی نیســت. لازم است ما 
اقدامات جدّی دیگری هم انجام بدهیم. نسبت به 
همین برنامه ای که مصوّب و مدوّن است، باید یک 
فهم مشترکی ایجاد بشود؛ باید اولویتّ بندی های 
این برنامه هم مدّ نظر قرار بگیرد؛ باید بر اســاس 
مادّه ی صدوهجدهم همین قانون که ابلاغ شده، 
بحث نظارت بر اجرای برنامه در دولت و مجلس، 

توأمان با هم انجام بشود.
بنابراین احتیاج به یک سری هماهنگی های 
دقیق بیشــتر دیگری هم هست که با جلسات و 

نشست وبرخاســت هایی که صورت می گیرد، این 
فراهم می شود. من فکر می کنم در این جلسه ای 
کــه محضر رهبر انقلاب بودیــم و رئیس جمهور 
منتخب هم در آن جلسه حضور داشتند، بیانات 
بســیار مهمّی را حضرت آقــا فرمودند. من فکر 
می کنم این بیانات در این جلســه و این نشست 
می تواند به درســتی تســهیلگری کند برای یک 
انســجام و یک حرکت خوب، حول محور بیانات 

ایشان و برنامه ی هفتم.
 جناب آقای دکتر قالیباف! رهبر انقلاب 
از یکسو بر سرعت گرفتن تشکیل دولت و 
اســتقرار کابینه ی جدید تأکید کردند و از 
یک سو در همین دیداری که اشاره کردید، 
برای تعیین اعضای کابینه  را  دوازده معیار 
بیان فرمودند. جمع این دو موضوع سرعت 
و دقّت روی این معیارها، هم برای دولت و هم 
برای مجلس ـ به عنوان نهادی که باید وزرا 
را بررسی کند و به آن ها رأی اعتماد بدهد ـ 

چطور امکان پذیر است؟
 حق این است که ما حتماً بین دقّت و سرعت 
یک تعادلی را برقرار کنیم. البتّه می دانید که این جا 
خود قانون مشخّص کرده؛ یعنی قانون آئین نامه ی 
داخلی می گوید که درســت بعد از روز سه شنبه 
نهم مردادماه که روز تحلیف است، از همان روز و 
تاریخ، دولت مکلّف است حدّاکثر ظرف دو هفته 
کابینــه ی  خودش را به مجلس معرّفی کند. پس 
قانون مشــخّص کرده که حدّاکثر دو هفته زمان 
داریم؛ یعنی اگر دولت آمادگی داشــته باشد که 

همــان روز تحلیف هم همزمان کابینه را معرّفی 
کنــد، از جهت قانونی می توانــد، ولی نهایتاً باید 

بیش از پانزده روز زمان نبرد.
طبیعتاً این بستگی به آمادگی دولت دارد که 
تا چه زمانی بتواند وزرای پیشــنهادی را معرّفی 
کنــد. البتّه دولت مقدّماتی را از قبل فراهم کرده 
و دارد بررســی می کند ـ کــه جناب آقای دکتر 
پزشــکیان این ها را توضیح دادند ـ جلساتی هم 

در این زمینه بوده.
آیا با مجلس هم این جلسات برگزار شده 

و مشورتی خواسته شده است؟
 نه، تا الان گفت وشنودی در این باره با مجلس 
نبوده، ولی ما در جلسات سرانی که داریم و مرتبّ 
 تشــکیل می شــود، آنجا نه درباره ی مصداق ها 
ـ درباره ی مصداق ها هنوز هیچ صحبتی نشده ـ 

بلکه بیشتر حول همان شاخص ها صحبت شده.
همان طور که اشاره کردید، رهبر انقلاب هشت 
موضوع را در آن نشســت بــه مجلس گفتند که 
در بند هشــتمش، ویژگی های مربوط به انتخاب 
و شــاخص هایی را که برای کابینــه بود مطرح 

کردند. در مجلس نیز در جلســاتی که با رؤسای 
کمیسیون ها و هیئت رئیســه ی مجلس داریم و 
بعد هم در فراکســیون انقلاب اســلامی مجلس 
مورد بحث قرار خواهد گرفت و در  کمیسیون ها 
بررسی خواهد شد و همین دوازده نکته ای که اشاره 
کردید، بدون شک مبنا قرار خواهد گرفت. البتّه 
حضــرت آقا در دولت های قبلی هم این مبانی را 
داشتند که آن ها شاخص های اصلی است. بنابر این، 
ما در آن جلسات با آقای دکتر پزشکیان درباره ی 
چگونگی شاخص ها صحبت داشتیم، ولی توافق بر 
این است که همین قدر که آن ها به یک جمع بندی 
برسند و مصداق ها مورد بحث قرار بگیرد، حتماً یک 

تعاملی بین مجلس و دولت خواهد بود.
مبنای مجلس بر این است که ما در چهارچوب 
همین شاخص ها عمل کنیم. در همان فرمایشات، 
حضــرت آقا هم تأکید کردند کــه هم دولت در 
پیشنهادهایش باید این شاخص ها را مورد توجّه 
قرار بدهــد، هم مجلس در ارزیابی و رأی اعتماد 

به همین شاخص ها توجّه کند. طبیعتاً این خیلی 
کار را تسهیل می کند؛ این شاخص ها معنابخشی 
می کند و می تواند نظرات را به هم نزدیک کند. بر 
اســاس قانون، وزرا و رئیس جمهور محترم حدود 
چهل ساعت در صحن مجلس صحبت می کنند و 
نمایندگان موافق و مخالف هم صحبت می کنند.

همچنین، وزرای پیشنهادی فرصت دارند که 
در کمیســیون های تخصّصی حضور پیدا کنند. 
البتّه ما این فرصت را فراهم می کنیم که وزرا در 
همه ی کمیسیون ها صحبت کنند، چون از همه ی 
نمایندگان می خواهند رأی بگیرند؛ ولی طبیعتاً در 
کمیسیون های تخصّصی به طور ویژه باید مباحث 
و کارهای کارشناسی و برنامه ی خودشان را ـ که 
طبیعتاً باید حول برنامه ی هفتم پیشرفت کشور 

باشد که تصویب و ابلاغ شده ـ ارائه بدهند.
همه ی آرزوی ما این اســت که ان شــاءالله با 
گفت وگویی که بین دولت و مجلس برقرار خواهد 
شد، ما بتوانیم بر اساس این شاخص ها به گونه ای 
با دولت پیش برویم کــه همه ی وزرای دولت از 
مجلس رأی اعتماد بگیرند تا بدون تأخیر، همه ی 

وزارتخانه ها همپای هم ان شاءالله کارشان را شروع 
کنند؛ این توقّع و آرزوی ما اســت. امیدوارم که 
ان شاءالله با همکاری خوب مجلس و دولت، یک 

اتفّاق خوب بیفتد.
و  آرامش  قالیبــاف! حفظ  دکتر   آقای 
جلوگیری از تنــش و التهاب، بخصوص در 
از جمله ی  نظام،  مدیریتّی  عالی  ســطوح 
مطالبات رهبر انقلاب از ارکان مختلف نظام 
است. در شرایط فعلی، تدبیر شما به عنوان 
ریاســت مجلس و یکی از قوای نظام، برای 

پاسخ به این مطالبه چیست؟
 مجلس شورای اسلامی یا همه ی پارلمان هایی 
که در دنیا هســت، مرکز تضارب آراء است، مرکز 
دیدگاه هــا و نظــرات متفاوت اســت. اگر آنجا 
اختلاف نظری پیش می آید، اختلاف سلیقه ای پیش 
می آید، اساساً این گونه است که موافق و مخالف با 
هم صحبت می کنند و این یک امر طبیعی است. 
منتها آنچــه ما باید به آن دقّــت کنیم، یکایک 

نماینــدگان باید به آن توجّــه کنند و از مجلس 
شورای اسلامی و تریبون مجلس شورای اسلامی 
که بلندترین منبر جمهوری اسلامی است انتظار 
می رود ـ مجلس شورای اسلامی جایی است که 
همه ی صحبت ها، همه ی حرف ها، همه ی نظرات، 
به صورت مستقیم و زنده پخش می شود و همه ی 
دنیا این ها را می شــنوند ـ رعایت اخلاق است که 

اساس کار است.
البتّه گاهــی تنش هایی هم پیش می آید که 
دیده ایــد در بعضــی از پارلمان هــای دنیا حتّی 
بــه برخــورد فیزیکی هم می رســد! خب این ها 
مخصوصاً برای جمهوری اسلامی اصلًا پسندیده 
نیست؛ لذا من این جا تفکیک می کنم بین نظرات 
متفــاوت و بی اخلاقی ها. حتّی ممکن اســت در 
گفت وشنودهایی که شکل می گیرد، نظرات خیلی 
با هم متفاوت باشد، بعضی ها بپسندند، بعضی ها 
نپســندند؛ این ها امری طبیعی در مجلس است 
و شــاید زیبایی های مجلس در همین ها اســت 
که نهایتاً وقتی رأی گرفته می شــود، همه ی این 
حرف ها به یک نتیجه ی نهائی می رسد؛ چه رأی 
بیاورد، چه رأی نیاورد، پایان همه ی آن حرف هایی 
اســت که زده شده؛ اگر رأی آورد، قانون می شود 
و بــرای همان هایی که مخالف بودند لازم الاجراء 
است؛ اگر هم رأی نیاورد، قانون نیست و می گذرد. 
ولی اگر این گفت وشنودها و این نظرات موافق و 
مخالف از مسیر خودش خارج بشود و خدای نکرده 
موضوعاتی مطرح شود که در چهارچوب ضوابط و 
مقرّرات مجلس نباشد یا توهین آمیز باشد و رعایت 

اخلاق و ادب نشود، این ها حتماً اشکال است.
ما در مجلس در این بخش ها آئین نامه داریم 
و قابل رسیدگی است؛ البتّه این جا یک ضعفی در 
مجلس وجود دارد کــه حدّاقل دوره ی قبل هم 
حضرت آقا بر این موضوع تأکید داشــتند، قبل تر 
از آن هم تأکید بود، در همین دوره هم تأکید شد 
که قانون هیئت رسیدگی به رفتار نمایندگان باید 
در صحن مجلس اصلاح بشود که این در برنامه  قرار 
گرفته و مرکز پژوهش های مجلس مکلفّ شده که 
در این زمینه کار کند تا بعد با کمک نمایندگان 
محترم، بتوانیم ضعف های این قانون را برای نظارت 

بر رفتار نمایندگان در مجلس اصلاح کنیم.
من در همین ملاقات اخیر، پیش از سخنرانی 
رهبر انقلاب اشــاره کردم که متأسّــفانه بعضی 
اوقات، یک دوقطبی های جعلی ای ساخته می شود 
کــه این ها، هم جامعه را به تنش می کشــد، هم 
صحن مجلس را ممکن اســت به تنش بکشــد؛ 
حتّی ممکن اســت بر اســاس این دوقطبی های 
جعلی، پیشــنهادهایی در نظریهّ ها و طرح ها داده 

بشــود یا نظراتی در صحن گفته بشود که این ها 
در چهارچوب  خودش حتماً باید رعایت بشــود. 
من مطمئنّم که این را به صورت عمومی، صحن 

مجلس حتماً رعایت خواهد کرد.
رهبر انقلاب در دیدار اخیر با نمایندگان، 
یک بار دیگر از قانــون »اقدام راهبردی« 
نام بردند و آن را مجدّداً تأیید کردند. لطفاً 
درباره ی چگونگی، چرایی و اثرات این قانون 
یک مقدار توضیح بفرمایید، زیرا در مجلس 
قبل و دوره ی شما بود که این قانون طرّاحی 

و تصویب شد
 بله، یک توضیح دقیق می دهم.  اوّلاً در شورای 
عالی امنیّت ملیّ چند جلســه  در رابطه با مسائل 
مربوط به برجام و مســائل هسته ای صحبت شد 
و این شــورا یک مصوّبه ای داشت که این مصوّبه 
چند بند داشــت؛ بند هفتــم آن مصوّبه این بود 
که مجلس شــورای اسلامی قانونی را در حوز ه ی 
مسائل هسته ای تصویب بکند که به همان تعبیر 

رهبر انقلاب، دست دولت را در این زمینه پرُ کند 
تا در میز مذاکرات و بحث هایی که دارند، بتوانند 

با قدرت بیشتری پیش بروند.
شــما نگاه کنید، همین الان هیئت هایی که 
می آیند در همین نشســت های پنج به علاوه ی 
یک و چندجانبه صحبت می کنند، موضوعات که 
به جای مشــخّصی می رسد، آن ها می گویند این 
مصوّبه ی کنگره ی ما است، ما اختیار نداریم خلاف 
مصوّبــه ی کنگره عمل کنیــم، نمی توانیم تغییر 
بدهیم، در اختیار ما نیست، ما این جا به شما قول 
هم نمی توانیم بدهیم که آیا کنگره این را بپذیرد 
یا نپذیرد. خب این یک فرصتی است برای طرف 
مقابل و همه ی دنیا از این اســتفاده می کنند. در 
حقیقت، قانون »اقدام راهبردی« همین ریل گذاری 

را کرد و دست مذاکره کنندگان را پرُ کرد.
این جنبه ی عمومی بحث بود؛ ولی به صورت 
خاص، اگر شــما یادتان باشــد، در دوره ی قبلی 
که ترامپ در انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا 
برنده شد و آمد دولت را به دست گرفت، از برجام 
خارج شد. خب عکس العمل دولت ما در آن مقطع 
چه بــود؟ همان لحظه  ی اوّل خارج نشــد، یک 
هفتــه فرصت داد، گفت بعد از یک هفته تصمیم 
می گیریم و اعــلام می کنیم. خب یک هفته بعد 
دیدیــم تصمیم نگرفت، دو هفته بعد هم تصمیم 
نگرفت، دو ماه بعد هم تصمیم نگرفت؛ یعنی آمریکا 
یکطرفه از برجام خارج شد و به هیچ تعهّد خودش 
عمل نکرد، در حالی که ما همه ی تعهّدات خودمان 
را اجرا کرده بودیم؛ لذا دولت در یک وضع انفعالی 

به سر می برد.
این قانون که در نهُ بند تصویب شد، وظایفی 
را برای دولت مشــخّص کرد؛ مشــخّص کرد که 
اگــر آن ها برنگردند، ما پروتکل های الحاقی را که 
داوطلبانه اجرا کرده بودیم اجرا نمی کنیم. ضوابطی 
گذاشتیم که در نهُ بند، مرحله به مرحله مشخّص 
شــد و دولت مکلّف شد این ها را اجرا کند و اجرا 
کرد و شــما دیدید که هم دولت از انفعال بیرون 
آمد، هم اینکه بقیّه ی کشــورها در رابطه با بحث 
هســته ای و برجام پای کار آمدند و اصلًا از حالت 
انفعال به حالت فعّال برگشتیم و مسیر کار خودمان 

را انجام دادیم.
آن زمان هم یک بحث هایی می شد؛ می گفتند 
که اگر از پروتکل الحاقی بیرون بیاییم، فردا جنگ 
می شود، فردا فلان اتفّاق می افتد! خب دیدید که 
هیچ کدام از این اتفّاقات نیفتاد؛ این ها تحلیل های 
غلط و اطّلاعات ناقصی بود که داده می شد. همه ی 
این ها برای ما تولیدِ قدرت کرد، همه ی این ها به 
ما فرصت هــای جدیدی داد که ما نمونه های آن 

را دیدیم. لــذا همان طور که رهبر انقلاب باز هم 
تأکید فرمودند، قانون »اقدام راهبردی« واقعاً یک 
قانون اساسی و یک قانون قدرتمند است که دست 
دولت را برای مذاکرات پرُ کرده. طبیعتاً همین الان 
هم اگر بنایی بر گفت وگو  باشــد، مطمئن باشید 
که ما با قدرت بیشــتر این کار را انجام می دهیم. 
البتّه مــا بارها گفته ایم که ما برای مذاکر ه ای که 
منجر به انتفاع اقتصادی ملتّ ایران بشــود کاملًا 
آماده ایــم، این کار را انجام می دهیم و این قانون 
دارد کمک می کند که در مذاکرات، انتفاع اقتصادی 
و بهره مندی اقتصادی به طور کامل برای کشور و 

مردم ما فراهم بشود.
قالیبــاف! در آن دیدار، حضرت  آقای 
آقا باز هم درباره ی ورود مجلس به مسائل 
بین المللی صحبت کردنــد و فرمودند که 
مجلس و نماینــدگان مجلس می توانند در 
مسائل بین المللی و در زمینه ی دیپلماسی 
فعّال باشند؛ می خواهم یک مقدار در مورد 

این موضوع صحبت بکنید. به خصوص، شما 
اخیراً سفری به روسیه داشتید و با مقامات 
مورد  ارشد روسیه دیدارهایی داشتید؛ در 
این دیپلماسی پارلمانی و اثری که مجلس 
و نمایندگان مجلس می توانند در این زمینه 
داشته باشند، یک مقداری توضیح بفرمایید
به هرحال، در حوزه ی سیاست خارجی، رابطه ی 
بین دولت ها یک بحث است، رابطه ی دیپلماسی 
پارلمانــی بین پارلمان ها یک بحث دیگر اســت. 
محدودیتّی که بین دولت ها هست، گفت و گوهایی 
که بین دولت ها هســت و پروتکل هایی که آنجا 
رعایت می شــود، در حــوزه ی ارتباطــات بین 
نمایندگان مجلس و رؤسای مجلس و پارلمان ها 
خیلی بازتر اســت؛ در واقع، نوعی از دیپلماســیِ 
عمومی است و ارتباط بین پارلمان ها، نمایندگان 
و حتّــی مردم دو کشــور، این فرصت ها را فراهم 
می کند. خیلی وقت ها مذاکراتی که شاید در سطح 
رؤسای جمهور یا حتّی در سطح وزرای خارجه و 
وزرای دیگر شکل نمی گیرد، بدون هیچ تعارفات 
رسمی، به راحتی بین مجالس و گروه های دوستی 

شکل می گیرد.
ما خیلــی وقت ها با بعضی کشــورها ارتباط 
نداریــم، ولی گروه های دوســتی بین پارلمانی با 
همدیگر رفت و آمد می کنند و موضوعات مورد بحث 
قرار می گیرد. لذا هم می تواند ارتقاء سطح روابط و 
تسهیلگری برای روابط بین دو کشور را در سطح 
دولت ها فراهم کند، هم می تواند تسهیلگری کند 
آن توافقاتی را که انجام شده و می خواهد تبدیل 
به قرارداد بشــود و اجرائی بشــود. خیلی از این 
توافقات نیازمند به قوانین و مقرّراتی است که در 
پارلمان ها باید به تصویب برسد؛ خب طبیعتاً این 
قانون ها تصویب می شود. خیلی وقت ها قوانین مانع 
بعضی اتفّاقات و تصمیم گیری ها می شود؛ پارلمان ها 
می توانند کمک کنند که این قوانین را به نفع کشور 
تغییر بدهند تا دولت بتواند این مذاکرات را پیگیری 

کند و انجام بدهد.
خیلی از نشســت ها و پیمان هایی که در دنیا 
وجــود دارد، مثل همین »بریکس« که امســال 
ریاستش بر عهده ی روسیه بود و در سن پترزبورگ 
برگزار شد، در بخش های مختلف تشکیل می شود؛ 
یعنی آنجا رؤســای جمهور با هم نشست دارند، 
وزرای امــور خارجه با هم نشســت دارند، وزرای 
اقتصادی و زیرســاختی و صنعتی با هم نشست 
دارند یا در حوزه ی مســائل فرهنگی و حتّی در 
مسائل اجتماعی و ورزشی و در بخش های مختلف، 
تعاملاتی با هم دارند؛ این ها پیمان هایی هستند 
که در سطح بین الملل، با همدیگر همکاری دارند. 

خب این جا رؤسای مجالس هم برای این پیمان ها 
می توانند مکمّلِ هم باشند.

در پیمان »شانگهای« هم همین طور است، در 
حوزه ی اوراسیا هم این گونه است. لذا همین طور 
که حضــرت آقا تأکید کردند، اگر در ارتباط بین 
پارلمان ها در سیاست خارجی فعّال باشیم، حتماً 
اثرگذار اســت و می تواند به این موضوعات کمک 
کند که با تأکید حضرت آقا، ما حتماً در مجلس 
دوازدهم ســاختارهای مجلس را و توجّه به این 
موضوع را ان شــاءالله بیش از گذشته در اولویتّ 

کار قرار خواهیم داد.
آقای دکتر قالیباف! شروع دولت و مجلس 
جدید تقریباً همزمان شده با آغاز برنامه ی 
هفتم پیشرفت کشــور؛ همزمانیِ این ها ـ 
که مجلسْ جدید است، دولتْ جدید است و 
این برنامه  هم در آغاز راه است ـ چه اثراتی 
بر همدیگــر دارد و مجلس و دولت چطور 
می توانند بــه همدیگر کمک بکنند و برای 
دســتیابیِ حدّاکثری به اهداف این برنامه 

مکمّلِ هم باشند؟
 مــن در ابتدای صحبتم بــه همین موضوع 
اشــاره کردم. نگاه کنید! قبــلًا این گونه بود که 
دولت ها در دو ســال آخر دوره ی دوّم خودشــان 
ـ که معمولاً دولت هــا دو دوره ای بودند ـ برنامه  
را می نوشــتند، مجلس هم تصویب می کرد، ولی 
وقتی برنامه ابلاغ می شــد، دولتــی که برنامه را 
نوشته بود دیگر بر اجرای آن هیچ نقشی نداشت؛ 
حتّی خود مجلســی هم که این را تصویب کرده 
بود، در اجرای این برنامه نقشی نداشت. البتّه قانون 
بود، ولی بپذیریم وقتی که یک دولت دیگری یک 
برنامه ای را می نویسد برای مدّت پنج سال و بعد 
یک دولت دیگر می خواهد آن را اجرا کند، شاید 

نظر دیگری داشته باشد.
همیشــه یکی از علّت هایی که برنامه های ما 
کمتر از سی درصد تحقّق پیدا می کرد، به خاطر 
نبودن این همزمانی بین دولت ها و مجلس در اجرا 
و تصویب این برنامه بود. یکی از ویژگی های مثبتی 
که این برنامه الان پیــدا کرده، همین همزمانی 
است. مخصوصاً اینکه خود جناب آقای پزشکیان 
به عنوان رئیس دولت جدید، در مجلس بودند و 
در این برنامه نقش داشتند؛ ایشان هم در همه ی 
مناظراتشان و امروز هم در همه ی صحبت هایشان 
بر اجماع بین همه ی گروه ها و سلایق از یک طرف، 
دوّم بر تبعیّت از سیاست های کلانی که تصویب 
شده و ابلاغ شده، و سوّم بر محور کار بودن برنامه ی 

هفتم تأکید کردند و می کنند.
از جهت زمانی هم مجلس و دولت چهار سال 
از پنج ســالِ این برنامه را مشترکاً کار می کنند. 
طبیعتاً دولت بعدی و مجلس بعدی که بیاید، چون 
ســال آخر برنامه است، آن ها باید برنامه ی بعدی 
را تهیّه کنند؛ وقتی برنامه را آن ها تهیّه می کنند، 
همان هایی هستند که  خودشان می خواهند برنامه 
را اجرا کنند. به نظــر من، این همزمانی فرصت 
مناسبی است که می توانند این کار را انجام بدهند 

و پیش بروند.
البتّــه اینکه من می گویم الان برنامه ی هفتم 
میثاق ملیّ ما اســت، شما می دانید سال ۱۴۰۴ 
که سال آینده اســت، پایان برنامه ی بیست ساله 
است؛ پس تنها سند رسمی قانونی ای که همه ی 
ما می توانیم حول آن حرکت کنیم، همین برنامه ی 
هفتم است که ان شاءالله به آن متعهّدیم؛ هم دولت، 
هم مجلس و همه ی ارکان حکومت در بخش های 
مختلف، همه ی نهادهای عمومی و مردم عزیزمان، 
بخش خصوصی، بخش تعاونی، بخش دولتی، همه 
باید دست به دستِ هم بدهیم ان شاءالله تا اهداف 

این برنامه محقّق شود. 
این برنامه هم ـ چون من در جزئیّات این برنامه 
هســتم ـ واقعاً برنامه ای است که قابل دسترس 
است، قابل انجام است و برنامه ای نیست که خیلی 
رؤیایی باشــد و آرزوها در آن نوشته شده باشد؛ 
واقعاً برنامه ای اســت که می تواند ضمانت اجرائی 
داشته باشد و قابل اجرا است؛ یعنی قانونی نیست 
که نوشــته بشود و زمینه ی اجرائی نداشته باشد. 
امیدوارم که بتوانیم در حوزه ی مسائل اقتصادی 
و ثبات اقتصادی در کشــور، ان شاءالله شاهد این 

تحوّل باشیم.

الگوی رئیسی برای رؤسای جمهوری اسلامی  ایران

 رئیس  دولت چهاردهم 
به کدام برنامه و »مرام« عمل خواهد کرد؟

اشاره: »هر دولتی که بخواهد بیاید باید برنامه هفتم توسعه را اجرا کند ]...[ وظیفه ما این نیست که دوباره برنامه دهیم که این کار انجام شود، وظیفه ما این است که برنامه ای که دولت 
]دولت شهید رئیسی[ با کار کارشناسی جهت اجرا به مجلس داده، ]ما در دولت آینده[ تمهیدات و برنامه ها را طوری برنامه ریزی کنیم که ما را به آن هدف برساند«. این جملات بخشی 
از سخنان مسعود پزشکیان در گفت گوی ویژه خبری در تاریخ ۲۱ خردادماه ۱۴۰۳ است که حالا به عنوان منتخب مردم در کسوت رئیس جمهور، ایفای نقش می کند. رئیس جمهوری که 
بارها اعلام کرده است که بنا دارد سیاست های کلی و برنامه هفتم توسعه مصوب در دولت شهید رئیسی و مجلس را ادامه دهد، اما به زعم این قلم آنچه که مغفول مانده و کمتر صحبتی 

از آن به میان آمد، مرام و شخصیت فردی شهید رئیسی است نه برنامه و طرح او در مواجهه با مشکلات.

در گفت وگوی قالیباف با رسانه دفتر حفظ و نشر آثار رهبر معظم انقلاب مطرح شد

شاخص های رهبر انقلاب برای کابینه 
نظرات دولت و مجلس را به هم نزدیک می کند


